
Ing. Pavel RRytíř
Strana pro otev−

řenou společnost
(SOS) je politickou
silou založenou na
ekologických a libe−
rálních myšlenkách
a postojích, které se

na území České republiky mohly uplatnit
po zásadních změnách v roce 1989.

SOS navazuje na poselství Občan−
ského fóra − ideu občanské společnosti
a na Svobodné demokraty s odkazem
Josefa Vavrouška. 

Strana pro otevřenou
společnost  byla založena
4. dubna 1998. Více než
deset let už prosazuje dva základní pro−
gramové principy: trvale udržitelný život
a otevřenou (občanskou) společnost.
K nim ještě přidává globální odpověd−
nost. SOS vidí svou roli v tom, že dává
prostor k politickému angažování lidem
podobných názorů, aniž by se proto
museli stávat členy strany. Své místo
mezi politickými stranami chtěla získat
prací zdola, od komunální politiky, přes
krajskou politiku a až poté se pokusit
prosadit celostátně.

SOS se od roku 1998 zúčastnila
všech komunálních voleb, ze 30 kandi−
dátních listin a 109 zastupitelů v prv−
ních volbách jsme v roce 2006 dosáhli
historicky nejlepšího výsledku SOS

Vladimír Doležal
Když jsme se kon−

cem roku 2006 sešli
s panem Josefem
Uhlířem u jednoho
z desítek ramen řeky
Orlice, mráz nám
oběma přejel po zá−

dech. To, co jsme uviděli, nám vzalo
dech, ale zároveň nás vyprovokovalo
k tomu, že jsme vytvořili petici. Důvody,
které nás k tomu vedly byly jednoznačné. 

Ramena řeky Orlice jsou součástí
Přírodního parku Orlice který  zahrnuje
údolní nivy řeky Orlice se zbytky starého
řečiště. Místy mokré louky přecházejí ve
slatinné louky s četnými tůněmi, mean−
dry a opuštěnými rameny řeky Orlice.
V oblasti najdeme vodní a mokřadní
květenu i vzácnou faunu, žije zde na 30
druhů ryb. Naši předkové dbali o čistotu
a průchodnost přilehlých ramen neje−
nom Orlice, ale všech řek a jejich koryt
coby zdroje veškerého života. Byli si ve−
lice dobře vědomi, že čistota těchto ra−
men, jejich hloubka a šířka jednoznačně
zvyšují bezpečí při zvýšené hladině řeky,
případně při samotném vylití řeky do
krajiny. Jsme přesvědčeni, že o řeku
Orlici se musíme starat stejně jako v do−
bách minulých, abychom byli ochráněni
před přírodními a ekologickými ka−
tastrofami. 

Petici jsme dali název „ZA VYČIŠTĚNÍ
A ZPRŮCHODNĚNÍ RAMEN A ŘEČIŠTĚ
ORLICE V OBLASTI TÝNIŠTĚ NAD
ORLICÍ A OKOLÍ“ a už v květnu jsme
pod ní měli podepsáno na tři tisíce lidí.
Veřejnost a příslušné orgány nás začali
brát vážně. Některé naše požadavky by−
ly jednoznačné a nevyvratitelné. Nás,
tři tisíce podepsaných požaduje:

· Vyčištění všech ramen, která jsou
zanesená odpadky a dalším nepořád−
kem od soutoku Divoké a Tiché Orlice
až po Hradce Králové

· Odbahnění silně zanesených a ne−
funkčních ramen od soutoku Divoké
a Tiché Orlice až po Hradec Králové

· Pravidelné čištění řeky Orlice od od−
padků a naplavenin na česlech v elekt−
rárně v Albrechticích nad Orlicí tak, aby
již přestalo docházet k úmyslnému zne−
čišťování řeky Orlice

· Zahájení diskuse k vykoupení po−
zemků podél řeky Orlice v oblasti od
Albrechtic ke Krňovicím, kde dochází
k největším erozím na řece Orlici a tedy
k trvalému poškozování soukromého
majetku především díky neodbornému
zásahu státu v období minulého a sou−
časného století do toku řeky Orlice

· Aby Krajský úřad Královéhradecké−
ho kraje začal aktivně pracovat na kon−
cepci dalšího rozvoje řeky Orlice a to

včetně Tiché a Di−voké Orlice. Kon−
cep{ce by měla obsahovat nejenom ob−
last krajinnou nebo hydrologickou či e−
kologickou, ale také oblast cestovního
ruchu a zabezpečení majetku, resp.o−
chranu před povodněmi.

Snaha příslušných orgánů dle naše−
ho názoru nevyvinula takovou aktivitu,
která by nás uspokojila a vedla k pře−
svědčení, že petice padla na úrodnou
půdu. A tak do dnešního dne se jen po−
vrchně vyčistila některá ramena, Povodí
Labe již druhým rokem pracuje na pro−
jektu řešení problematiky řeky Orlice
a krajský úřad již zapomněl na nějaký
problém okolo řeky Orice. 

Nechceme utéct od rozdělané práce,
ale chceme, aby řeka Orlice, ale i ostatní
řeky, říčky, potoky a další se staly opět
zdrojem života a odpočinku. Rozhodli
jsme se, vstoupit aktivně do politiky
v kraji a řešit to co jsme započali před
skoro dvěma lety. Jsme přesvědčeni, že
jen s vaší pomocí můžeme tento stav

opět nastolit. Závě−
rem se připomene−
me naším heslem,
které znají dnes již
všichni, kterým jde
o budoucnost řeky
Orlice: „PODPOŘTE
NAŠI PETICI, NE−
CHCEME MÍT SME−
ŤÁK V ORLICI“.

JJDDEE NNÁÁMM OO NNAAŠŠEE ŘŘEEKKYY

Evropské peníze do měst a obcí 
Královéhradeckého kraje

Volím a podporuji 
kandidátku     č.

Ing. Josef Malíř
V letošním roce

bylo po mnoha le−
tech úvah, více než
třiceti měsících in−
tenzivních příprav−
ných prací a téměř
dvouleté výstavbě
dokončeno v Hrad−

ci Králové autobusové nádraží, které je
vybudováno jako skutečný terminál ve−
řejné dopravy řešící propoje−
ní městské hromadné dopra−
vy s autobusovou dopravou
příměstskou a dálkovou
a s dopravou železniční.
Zároveň na tuto stavbu měs−
to, resp. jeho dopravní pod−
nik, obdrželo dotaci ze struk−
turálních fondů EU ve výši
přes 62 milionů Kč. Projekt
terminálu hromadné dopravy
přes určité problémy spojené
s nesolidním přístupem stavební firmy
ukázal, že při dobré přípravě  mohou ev−
ropské peníze významně pomoci měs−
tům a obcím v kraji při řešení dlouho od−
kládaných problémů.
Historie autobusového nádraží

O výstavbě autobusového nádraží se
v Hradci Králové uvažovalo již více než
50 let. První úvahy jej situovaly do pro−
storu Riegrova náměstí, tedy před budo−
vu nádraží vlakového. Následně bylo vy−
pracováno několik vyhledávacích studií.
Z těch byla vybrána lokalita mezi
Koutníkovou a Nádražní ulicí. 

Rozhodnutí o výstavbě
Počátek historie dnešního terminálu

se datuje k 25. 1. 2000, kdy byla usne−
sením Zastupitelstva města Hradce
Králové zvolena vari−
anta řešící definitivní
umístění terminálu
hromadné dopravy
v prostoru při Ná−
dražní ulici. Město vy−
zvalo 12 projektových
kanceláří k podání na−
bídky na zpracování
architektonicko−do−
pravní studie Termi−
nálu hromadné dopra−
vy. Z došlých nabídek
byli vybráni dva zpra−
covatelé, kteří předlo−
žili řešení podle sta−
noveného zadání −
Loxia a.s., Praha a
Atelier designu a ar−
chitektury, Praha.

Architektonická
soutěž

Obě varianty byly
podrobeny posouze−
ní odborných týmů

z Uni−verzity Pardubice a ČVUT Praha.
Na základě těchto posudků byla usnese−
ním zastupitelstva města vybrána vari−
anta č. 2 (Atelier designu a architektury,
Ing. Arch. Patrik Kotas), která poslouži−
la jako podklad pro zadání projektové
dokumentace pro územní řízení.

Od nádraží k terminálu
Vybraná varianta přinesla myšlenku

propojení nádraží Českých drah s novým
autobusovým nádražím prostřednictvím

MHD a tím  vytvoření ucele−
ného systému přestupních
možností mezi jednotlivými
druhy dopravy − terminálu
hromadné dopravy. 

Nedílnou součástí řešení
je dokončované Riegrovo
náměstí. Tento prostor bude
spojujícím urbanistickým
prvkem nádraží a centra
města a bude zde omezena
automobilová doprava.

Linky MHD zde na rozdíl od minulosti
neskončí, ale budou pokračovat k termi−
nálu do prostoru při Nádražní ulici.
Terminál zastřešený lehkou membráno−
vou konstrukcí je rozdělen do dvou vzá−
jemně propojených zón − zóny MHD
a zóny regionální a dálkové dopravy. 

Z prostoru před budovou ČD bude za−
jištěno spojení s autobusovým terminá−
lem vozy MHD, u kterých se v tomto ú−
seku předpokládá bezplatný provoz.

Projekt, jehož finanční náročnost je
vyjádřena částkou blížící se pěti stům
milionů korun, přináší do oblasti veřejné
dopravy nový komfort pro cestující a je
největší investicí v oblasti veřejné do−
pravy v Královéhradeckém kraji spolufi−
nancovanou z fondů Evropské unie.

MUDr.
Zdeněk Fink

Mimo svou práci
lékaře otolaryngo−
loga pracuji třetí
volební období v za−
stupitelstvu  města
Hradce Králové.

Jsem zastupitelem za Hradecký
demokratický klub, uskupení ne−
straníků, lidí, kteří mají zájem o vě−
ci veřejné a součástí jejich životo−
pisu není profesionální politická
kariéra. Sám sebe se mnohdy
ptám zda je to vůbec vhodné aby
malá volební uskupení, za které
můžeme považovat i Volbu pro
kraj na krajské úrovni, existovala
a soupeřila s velkými stranami
o přízeň voličů. Proč to nenechat
jen na nich. Mají přece pozice
v parlamentu, senátu a někteří i na
hradě. Zda to vůbec stojí za to a to
jak nám, tak našim voličům.
Myslím, že to za to stojí.

Velké strany dnes žijí samostat−
ně v regionech a na republikové ú−
rovni.To nakonec potvrzují slova
hejtmanů i primátorů a starostů
z řad ODS a ČSSD, kteří jakoby se
za Prahu trochu styděli.Tím se  ale
na druhé straně dostávají na naši
komunální a krajskou úroveň co se
týká umění možného. Navíc se ne−
zbavují zažitých stranických postu−
pů spojených minimálně s výrazně
viditelným klientelismem a špat−
nou schopností politicky správně
komunikovat a řešit problémy na
principu širšího politického nebo
občanského konsenzu. Naopak,
my z relativně menších volebních
uskupení dokážeme komunikovat
s politiky všech demokratických
stran, prosazujících oprávněné zá−
jmy občanů voličů.

Nikdo z nás, samozřejmě, nemá
patent na jednoznačně správná
rozhodnutí, ale nikdo z těch, kteří
na kandidátce VPK usilují o zvolení
do zastupitestva královéhradecké−
ho kraje nemá nejmenší zájem roz−
hodovat jinak než v zájmu obecné
prospěšnosti. I když i to je někdy
těžké, ne rozhodnout, ale tu sprá−
vnou možnost vůbec najít. Často si
také pokládám otázku co kdyby−
chom se my malí stali velkými
a nějaké to zastupitelstvo nebo
parlament ovládli? Zůstali bychom
v rozhodování stejní?

Upřímný slib zní zůstali. A za na−
ši kandidátku je upřímná odpověď
stejná.

(a koalic a sdužení) − na 72 kandidát−
ních listinách bylo získáno 225 mandá−
tů zastupitelů. Zastupitelé z těchto kan−
didátek jsou ve vedení statutárních
měst Brna, Hradce Králové a Mostu
(v opozici pak v Plzni, Liberci a Čes−
kých Budějovicích). V kraji pak máme
zastupitele ještě v Náchodě, Vamberku,
Bernarticích a Sedlišti.

V minulých krajských volbách 2004
se SOS zúčastnila v osmi krajích (3x
sama, 5x v koalicích − v našem kraji ja−
ko koalice ED, VPM, SOS − Volba pro

kraj). Získala 8 mandátů
(7 v kraji Libereckém,
1 v kraji Královéhradec−
kém), tedy o jeden man−
dát více než v roce 2000.

V roce 2006 se díky zvolení Soni
Paukrtové do Senátu PČR stala parla−
mentní stranou. Soňa Paurtová je sou−
časnou předsedkyní senátního Klubu
otevřené demokracie. V letošních se−
nátních volbách registruje SOS 5 vlast−
ních kandidátů (mj. obhajující senátor
Richard Sequens) a pět dalších sená−
torských kandidátů koaličních (mj.
Jana Sobotku na Trutnovsku).

V podzimních krajských volbách (mi−
mo Prahu, tam nejsou) se SOS zúčast−
ní sama nebo v koalici voleb v sedmi
krajích (a ve dvou budou členové SOS
na kandidátkách jiných stran).

Ing. Pavel Rytíř, předseda SOS

7
Jana Hybášková

Podporuji Volbu pro kraj. Lidé jsou otrávení z politiky. Připadá
jim cynická, nečitelná, plná kompromisů. Politici jsou zkorumpo−
vaní, o záležitosti krajů se nestarají. Strukturální peníze chtějí pro
své politické strany. Volba pro kraj není volbou politickou, je vol−
bou pro celý kraj. Hradec Králové byl odjakživa moderní, aktivní,
vzdělané město. Takový si zaslouží být celý kraj. Moderní kraj,
s moderní otevřenou správou, rozvinutým zdravotnictvím, maxi−

mální podporou vzdělanosti, šetrným zemědělstvím, opravdu kvalitním dopravním
spojením, je logickým přáním všech obyvatel. K jeho naplnění je také zapotřebí ev−
ropských financí. Logickým řešením je dát hlas těm, kteří tyto prostředky použijí pro
kraj a ne pro sebe. Dejte šanci královehradeckému kraji být moderním krajem, mo−
derně spojeným s Evropou, evropským krajem, ne venkovským zapadákovem. Dejte
odpovědnost těm, kteří se budou starat o kraj, a nejen o krajské politikaření!

Jana Hybášková, poslankyně Evropského parlamentu

Když jsem si podrobně prostudoval všech sedm priorit Volby pro kraj, pochopil jsem
hned proč jsem byl vyzván k napsání několika vět do vínku tomuto novému subjektu.
Všech sedm priorit se totiž tak či onak týká kultury. A to je zase priorita pro mne, téma,
kterému se věnuji snad celý, už brzy šedesátiletý, život. Význam pojmu kultura je od−
pradávna především starost o půdu, z které vzniká vše nezbytné k životu. A protože stá−
le žijeme, a asi vůbec ne špatně, zapomínáme čím dál více na kořeny. Pod pojmem kul−
tura si především mnozí politici představují, že je to něco navíc, co hlavně stojí peníze,
něco zbytného, co řešíme až naposled, až co zbude… Kultura, kulturnost a kultivova−
nost jsou ale základní předpoklady všech vztahů a motivací k aktivnímu kraji, k fungu−
jícímu zdravotnictví i sociálních služeb, ke kvalitní otevřené komunikaci, k rozvoji a ke
správě kraje, k vyšší vzdělanosti, ke sportu a k volnočasovým aktivitám. Jak chceme
bez základního vztahu ke kultuře vytvářet krajinu nejen pro zemědělství, ale životní pro−
středí sloužící ke kvalitě života vůbec. A vztahy s Evropou? Nejen kvalitní silnice se svý−
mi mosty a tunely, ale inspirace a starost o kontinent bez hranic. Evropa musí vědět, že
v nás má spolehlivého partnera a ne především vyčůraného burana, který bez vlastní−
ho přičinění jen čeká, co nám kdo dá… Nevím, zda−li jsem těmito řádky splnil očeká−
vání. Bude−li vám z nich teskno, stavte se v Klicperově divadle. Třeba pomůžeme i vám!
Správnou volbou pro kraj, volíme totiž i kvalitnější Evropu.

Ladislav Zeman, ředitel Klicperovo divadla Hradec Králové

Pana inženýra Ludvíka i jeho rodinu znám více než 30 let. Byl a je to čestný, moud−
rý a velmi pracovitý člověk s pevnými morálními zásadami. Jsem rád, že kandiduje
do sboru krajských zastupitelů.                                                MUDr. Ivan Drašner

Petra Kubáta znám přes 10 let, od doby, kdy jeho syn začal chodit k nám do skaut−
ského oddílu. Po celou dobu pomáhal, když bylo potřeba, jak našemu oddílu, tak i o−
statním skautům v Hradci Králové. Oceňuji na něm tedy především jeho ochotu po−
moci a spolehlivost. Vždy, když slíbil, že něco zařídí, tak své slovo dodržel. Ačkoli již
není aktivním skautem, stále zůstal věrný skautským myšlenkám.

Ing. Tomáš Merta, předseda Junáka Hradec Králové

Do melounu a do poslanců (před volbami) nevidíš, jak lze modifikovat staré úslo−
ví. A volební programy se většinou podobají jako vejce vejci − která strana by ostat−
ně pro lid nechtěla to nejlepší… Takže budu volit ty, o nichž se domnívám, že na kraj−
skou politiku mají a které dobře znám, byť třeba ne osobně. Lidi, kteří se angažují
v obecní politice a denně se musí veřejnosti zpovídat. Tedy žádné „stranické celebri−
ty“ s vykalkulovanými volebními místy, ale poctivé pracanty − jakými jsou např. ho−
řická místostarostka, paní Richtermocová či paní Čermáková, ředitelka Hankova do−
mu ze Dvora Králové, a určitě i další z kandidátky Volby pro kraj, jediné kandidátky,
u níž, ani u jednoho jména, se mi nepotí ruce.                                Alexandr Gregar

VOLBU PRO KRAJ a její kandidáty dále podporují: 
Prof. MUDr. Lubomír Faltýnek, DrSc., lékař, Hradec Králové 
PaedDr. Milan Kulhánek, předseda školské rady, Gymnázium Broumov
Jaroslav Muška, předseda Ovocnářské unie České republiky, Chelčice 
Ing. Milan Šmíd, předseda představenstva a generální ředitel SEMPRA Praha a.s.
Marta Kynčlová, od letošního roku roku penzistka, srdcem však stále matrikářka 
PhDr. Eva Bílková, historička, Jičín 
Ing. Jan Dürrer, technik, předseda KMS, Hradec Králové 
Jiří Cabal, student, programátor, atlet, Hradec Králové 
MUDr. Lubomír Hrbáč, chirurg, Rychnov nad Kněžnou
Ing. Jan Sobotka, starosta Vrchlabí, kandidát do Senátu PČR

Josef Uhlíř


